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GROOT VRIEND VAN DE ANTILLEN VERTREKT 

id WILLEMSTAD - Morgen of overmorgen zal de heer Anton van 
Hesteren, Vertegenwoordiger van Nederlead voor On twikkelingshulp 
de Antillen verlaten. Hiermede wordt een belangrijke carrière afge: 
sloten van een figuur die gedurende een groot aantal jaren de Antil- 
len op meerdere vooraanstaande posten heeft gediend. 

Geboren in Tiel, Nederland, | 
kwam de Heer van Hesteren op 
zeer jonge leeftijd naar Curacao 

waar zijn vader een overheidsbe- 

trekking had verkregen. Na zijn 

schoolloopbaan trad de jonge 
van Hesteren in april 1938 in 

dienst van het gouvernement en 
werd geplaatst op de toenmalige 
Administratie van Financiën. 

Trouw 

Hij is tot december 1957 dit 
departement trouw gebleven en 

doorliep er achtereenvolgens alle 
\ rangen tot die van commies. 

Aan het eind van 1957, in een 

periode toen de overdracht van 
vele bevoegdheden aan de 

Eilandgebieden gestalte moest 

krijgen, werd de heer van Hes- 

teren tot gezaghebber van Bon u- 

re benoemd. 

Gedurende een ambtstermijn 

van zes jaren heeft hij dit eiland 

op zeer kundige wijze bestuurd 

en heeft hij de opkomende riva- 

lisierende politieke partijen in e- 
venwicht kunnen houden. Ook 

op sociaal terrein heeft hij zijn 

sporen achtergelaten, getuige 

onder meer het jeugdhuis “Jong 

Bonaire” dat mede door insp an- 

ningen van zijn vrouw Lyda van 

Hesteren tot stand is gekomen. 

In 1963 op het Departement 
van financiën teruggekeerd be- 
kleedde de heer van Hesteren de 

functie van waarnemend directeur 
van deze dienst. Tezelfdertijd 

fungeerde hij ook als waarne- 

mend _ gezaghebber van het 

Eilandgebied Curagao. 
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Kabinet 

Begin 1967 vertrok de heer 
van Hesteren naar Nederland 
waar hij op het Kabinet van de 
gevolmachtigde Minister 
benoemd was tot hoofd van de 
afdeling personeelsbemid deling 
en ontwikkelingssamenwerking. 
Vele uitgezonden krachten en 
repatrieërende Antillianen zijn in 
de daaropvolgende periode door 
zijn bemiddeling naar de Neder- 
landse Antillen gekomen en voor 
vele ontwikkelingsprojecten 
heeft hij de goedkeuring van de 
Nederlandse Regering weten te 
verkrijgen. 

In zijn hoedanigheid van 
voorzitter van de stichting 
Studie Commissie Nederlandse 
Antillen heeft hij in deze jaren 
ook de belangen van de Antil- 
liaanse studenten in Nederland 
behartigd. Tijdens zijn periode 
op het Kabinet fungeerde hij 
eveneens als waarnemend gevol 
mach tigd minister. 

Op 1 september 1981 werd 
de heer van Hesteren benoemd 
tot _ Vertegenwoordiger _ van 
Nederland voor Ontwikkelings 
hulp in de Nederlandse Antillen 
en trad hiermee in Nederlandse 
dienst. Zijn gedegen kennis van 
land en volk van de Antillen en 
zijn volledige beheersing van de 
landstaal hebben het hem onder 
meer mogelijk gemaakt ook van 
deze funktie een succes te me- 
ken. 

Beleid 

Onder zijn beleid is de Verte- 
genwoordiging een ware partner 

geworden in de ontwikkelings- 

gang van de Nederlandse Antil- 
len. Het bericht van het vertrek 

van de heer van Hesteren is door 

veel particuliere organisaties met 

teleurstelling ontvangen. 

Gedurende de laatste drie jaren 
is er een band van vertrouwen 

ontstaan tussen deze organisa- 

ties en deze vertegenwoordiger 
van Nederland voor Ontwikke- 

lingshulp aan de Nederlandse 
Antillen. 

Ook de besturen van de Ei 

landgebieden hadden veel ver- 

trouwen in het beleid van deze 
functionaris. De hartelijkheid 
van de afscheidsbijeenkomsten 

op de verschillende eilanden en 

de daarbij betoonde bewijzen van 
erkentelijkheid spreken hierin 
duidelijke taal. 

De heer van Hesteren zelf 

deelde ons mede, dat hij niet ge-| 
heel tevreden is over zijn func- 

tionaren als Vertegenwoordiger. 
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Hij had zelf veel meer willen 
doen, maar werd door ambtelij- 

ke omstandigheden hierin gehin- 

derd. Toen hij drie jaren geleden 
benoemd werd, lag het in de be- 
doeling dat Nederland grotere 

bevoegdheden zou toekennen 

aan de Vertegenwoordiging op 

de Antillen en deze uit zou brei- 
den met vestigingen op Aruba en 
op St. Maarten 

Vele beslissugen over ontwik: 
kelingsprojecten, die in 
Den Haag worden genomen, zou- 

den in dat geval op de Antillen 

kunnen plaats vinden. 

Dit was besproken en beslo- 
ten op de Ronde Tafel Conferer: 
tie in 1981 waarbij alle erhand 

gebieden vertegenwoordigd wa 
ren. 

De Centrale Regering is ech- 

ter niet akkoord kunnen gaan 

met de uitgezette koers waar- 
door er geen uitvoering aan de 

plannen kon _ worden gegeven. 

Het feit dat zowel de Regering in 

Nederland als die op de Antillen 

toendertijd demissionair waren, 

heeft mede geleid tot onduide- 

lijkheid in deze gehele ontwik- 
keling. 

Door dit alles heeft de heer 
van Hesteren ‚Zijn vleugels niet 
kunnen uitslaan zoals hij gewild 

had en heeft hij naar zijn mening 

minder voor de Antillen kunnen 
bereiken dan hij voornemens was 

Op het moment is het nog zo 
dat zo goed als alle beslissingen 
op het gebied van ontwikkelings- 
projecten, ver van de Antillen 
in Den Haag worden genomen. 

let gezin van Hesteren gaat 
zich mm Wassenaar vestigen. De 
oudste zoon Mark, die afgestu- 
deerd is in de bouwkunde en 
de bedrijfskunde en werkzaam 
is bi de Dienst Ruimtelijk 
Ontwikkeling en Volkshuisting 

blijtt op Curacao wonen 

Amigoe 
_DINSPAG 31 JUU 1984 
LP van Cai 
Gai Cicilia 
KRALENDIJK — De bekende 

Bonaireaanse Toeristengids 
CaiCai Cicilia zal binnenkort 
weer een langspeelplaat op de 
Antilliaanse markt brengen. 
Hoewel Cicilia reeds meerdere 
platen op zijn naam heeft staan, 
wordt dit de eerste lang- 
speelplaat. De opnamen zijn ge 
maakt in Venezuela. CaiCai C'i- 

cilia is nog voor zijn intrede in de 
toeristensector ongeveer twaalf 
Jaar geleden al bekend wegens 
zijn artistieke optreden met zijn 

gitaar. Ook heeft de toeristen- 
zids in verschillende landen op- 
getreden vooral om de naam van 
Bonaire bekend te maken. De 
landen waar Cicilia uitgenodigd 
werd voor een optreden zijn on- 
der meer Venezuela, Colombia, 
Argentinië, Nederland en Arne- 
rika. 

De Beurs 
Woensdag 1 augustus 1984 

LEZING VAN EL- 

LIS JULIANA 

WILLEMSTAD - Vrijdag 3 
augustus a.s. zal er een *‘Kultu- 

rele ontmoeting’ plaatsvinden in 
het gebouw van de Sektie Kul- 

tuur op Scharloo. Spreker zal 
ijn: Ellis Juliana. Opderwerp: 

Geuvresen _ Literaire Ervaring 
(van Ellis Juliana). Uur: 20.00 - 

23.00 uur. Eenieder is van harte 
welkom. 
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WILLEMSTAD Mevrouw 
Daphne van Schendel-Labega 

(rechts foto) werd zaterdag 

morgen in het Concorde 

Hotel tijdens een ‘fundraising 

lecture breakfast” van de 

NAPRA gehuldigd. Daphne 
Labega die op Curacao werd 

geboren hield tijdens de Na- 

pra-bijeenkomst _ voor een 

klein gehoor een voordracht 
over het belang van het 

bibliotheekwezen in de ont- 
wikkelingslanden in het bij 
zonder de Nederlandse Anil 

NEW AGE Wednesday August 1, 1984 

UNESCO CONSULTANT WAS HERE 
A consultant of the Unesco reportedly vi- 

sited the island last week to hold talks on - 
communications matters with the local media. 

According to reports reaching us,-New Age 
was not fortunate to have met with the consul- 
tant- the purpose of the visit was to make an 
inventory of and investigate the needs of the 
media on the island. 

We of ‚New Age ofcourse welcome any assist 
ance, be it meterial or in training that UNES- 
CO might be willing to give. 

There are however two buts. 
In the past we had similar persons coming _ to 
the island with similar tasks. All information 
needed was gathered, but thereafter nothing,ab 
solutely nothing was heard. TR 

e Federal government has to be in--- 
volved in any assistance which the UNESCO or 
any other organisation wishes to render the lo 
cal media then all the assistance will remain 
on Curacao. 

Some years agò there was a foundation on 
Curacao which was receiving monies from Hol--- 
land for the media. All the monies remained on 
Curacao and according to the schoolchildren a 
lucrative magazine was even started with these 
funds. 

According to a wel lknown slogan:History - 
repeats itself. 

We truly hope that the UNESCO's consult-- 
ant visit will turn out to have been a very 
fruitful one. 
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Enters. 

5 ALMO 

DORASHON DI UN KRISTIAN. 

UN BON KATOLIKO. 

LIN Yu Di DIAS. 

SENOR, MASHA DANKI 

KU B'A SKUCHANDS. 

MASHA MASHA DANK 

KU B'A DUNANOS 

FORSA PA RESISTI 

TENTASHUON DI DOS DIABEL 

KLI DEN NAN DESESPERASHON 

PA LIBRA NAN RLM ANN AN 

DJE KANDELA Di OPRES HON, 

KIER A OBLIGANOS 

KU TA BIBA DEN NOS SHELU 

KOMPARTI DEN NAN FIERNU. 

MASHA DANK SENOR 

KU B'A SA DI DUNANOS 

ARMA DI PILATO 

PA NOS A KABA KLJ NAN, 

PA NOS POR SIGUI BIBA 

KU KONSENSHI LIMPI 

DEN NOS SHELU LIBER 

MANERA BON KRISTIAN. 

ELIS JULIANA 

nn a ee vemaneevee 

WILLEMSTAD Gedurende 
de maand juli hield de jeusd 
bibliotheek elke middag aktiei 
terten voorde leden. Er waren on 
der andere aktiviteiten als pre 
sentatte van video-opnames 
robies en kleine excursies. Ru 
chard “Verba Seku” Hooi gaf Pa 
piaumentse lessen miet ruboinschu 
mustekbegelending 
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Het lijkt niet waarschijnlijk dat de Indianen omstreeks bweehenderd jaar na Christus 
al op Sint Kustatius woonden. Aannemelijker is dat ze daar pas vierhonderd à vijfhon- 
derd jaar na Christus waren. Zeker is dat deze Indianen cen gevarieerd voedselpakket 
hadden en dat ze minstens drie methoden om te vissen kenden. Dat zijn de eerste resul- 
taten van de archeologische opgravingen op Sint Eustatius. Onder leiding van Drs. Aad 

archeologen daar de helft van een vindplaats afgegra- 
ret vliegveld gevaar hiep vernield te werden. De groep is 

inmiddels na drie maanden werken op Sint Hastatius in Nederkand terug. Fen deel van 
de vondsten is netjes beschreven en gefotografeerd op Sint kustatias achtergelaten, 
waar de Historical Foundation ze in een permanente expositie z 
re deel van de vondsten is met de Van Sperkeind juniin Nederl 
laboratoria verder onderzocht te worden. Na de: orige 
vingen op Sint Eustatius nu cen gesprek 

Versteeg heeft een groep Leidse 
ven, die door de uitbreiding van! 

taten. 

DOOR 

B. JOS DE ROO 

“De Golden Roek vindplaats 
die we onderzoetiten, bleek veel 
rijker en omvangrijker te zijn 
dan we gedacht hadden”, vertelt 
een opgetogen Aad Versteeg in 
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gote vertelt he beu ingsehwrand 
Emel vennen beelsbvern we de 
helft vou de nederzetting algen 

raven Albhwmmms weber veraden 

het buren re 

depzelbin over wers vert boty d 

srad voor hiet boegrchiere veer eld 

Beel eern deel von vernmekd Ge 

balekng beeren we mu verder 
verniet voorkomen Werl 
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bennen het Cartarmeh schreden 

dee Noderkandse Antillen us deze 
vindplaatserdhelongrijk Het: 

een goed voorbeeld van een 
plaats waarde svoentelondbou 

wende hevolking, die uit Ven 
vuelta kwam zieh op een Cori 
bioebwerbsum verdere heeft * 

Denst tu et tram ela 
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ere te hebben over het voel 

eebpenk keet Veris dee Freh omen. Aad 

Verster: 

er. want van het onderzoek uit 
LA LD 

Sat is heel belande 

bs oven inatervial bewind 
betas dev aabiehvtin 

Men 

hed on errad wen gewoon 

var an verschaffen 

wergegootd. Kir zijn toen alleen 
wat scherven en stenen beu 

aard Wij hebben op de 
vindplaats een enorme hoeveel 
heid bot gevonden. Voor het me- 

eren we Ge Fer hen 

al uitstallen, Het ande- 
and aangekomen, om in 

artikelen in Napa over de opgra- 
met Drs, Aad Versteeg over de eerste resul- 

rondeel washet bot van vis. maar 
vole vans ratten en padden. Dat 

ealbanaal dieven die gegeten 
Mornanst hebben we 

veer netssar schelp ge- 

vonden. mebelpauren maakten 
indertijd ook een belangrijk he- 

standdeel van het voedselpakket 
uit. Over de landbouw die deze 

vervolg eee 

VOOr chtie uurlen borsteld de re 

(en veen een zeeschuldpad die vn 

RA LN 1500 jerers welden doorde 

urdtaanse bewoners ver St Mus 
tattus begraven werd met het 
vueschild naar beneden 



ED Aarsen en hd oi hide 

Ten. 

Indianen bedreven, weten we 
dat het hoofdzakelijk cassave- 
landbouw was. Maniok werd in 
grote hoeveelheden gekweekt op 

ratjes. Landbouw 

veertig bij veerlig 
rechte de Indianen op de cul- 
tuurviakte op Sint Eustatius 
open gekapt hebben om hun pro- 
dukten te verbouwen”. 

Houder het uartertaal maten 

stelbestudeerd te hebben kem 
Aad Versteeu nmabzenden det d 

Encvanrnen een pevarwerd voed 

selpukket hadden Zell noemd hu 

het volgende een verrassend re 

sultaat van het onderzoek “We 
hebben ontvettend veel ble 

visrestjes gevonden. Werkelijk 

in enorme hoeveelheden 

wissen kuanen alleen gevangen 
zijn met netten. Dauenaamst sijn 

er visresten gevonden van vissen 
dre atteen bij koraalriffen voor 

komen. Die zijn waarsehiinlijk 
met speren geschoten, want dat 

isde beste manterom deze vis te 

pakkentebrpgsen Maarerisook 
vp grote vt gevist. Met naume op 

de buur, de tonnen die kont 
diep in zee Vbor. Uit onze voork 

pige inventarisatie van het vis 

hot, hebben we dus al drie visme 
thodes kunnen reconstrueren 

Ongetwijfeld zal onze kern 

hierover nog anzienlijk toene 

Die! 

men, als we im detauldeze duizen- 
den en derizenden botjes gaan be- 
studeren” 

Wen tweede voorlopige conclu 
sie van het onderzoek gaat over 
het tijdstip dat Sint Eustatius 
door de Indianen bewsond werd 
Aud Versteen: “Ze woonden erde 
eerste eeuwen ma het begin van 
onze jaartelling. Aanvankelijk 

dachten we op basis van het nun 
teriaal dat in 19023 verzameld is. 
dat dat omstreeks tweehonderd. 
driehonderd jaar na Christus 

was, Ons onderzoek heeft nu op- 
geleverd dat deze Indianen zieh 
al volledig aan de Antilliaanse 
omgeving wangepast hadden. 
Mijn viste nu is, dat dat dus vier- 
honderd, vijfhonderd jur na 
Cheret w Mara we hebben 

eet brem tel prachti (114 

metrters. Hamer kunnen we 

ne breef dorema deze neder 

gebr, preetes dateren. Dat zal 
overeen paneer meenden gebeurd 
ZE 
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SCHILDPAD EN RELIGIE 
Enthoustest laat Aad Ver- 

ster een foto zien van de meest 

opmerkelijke vondst: een 
geeschakdpenl van bijna een me- 
ter doorsnede. “Hij was op zijn 
rug op een diepte Van zeventig g 
centimeter ingegraven. 

ï vlg Do aah 

Wervel oa rn ERE NS cultuur 4 

Merkwaardig was. dat het skelet 
helemaal compleet was; alleen 
de kop ontbrak. Die was duide- 
lijk afsehakt. We denken dat het 
beesteen religieuze bestemming 

heeft gehad. In teder gheval is 
deze sechaldpad geen voedselrest, 
vaer ts bij daar mgegraven met 

een speciaal doel”, 

De andere vondsten noemt 
Aad Versteeg heel divers, Er is 
koraalgevonden waarmee gesle- 
pen en gepolijst werd. Erg veel 
schelpvoorwerpen en stenen 
voorwerpendie mogelijk ook met 
de religie van de mensen samen- 

hangen: De driehoekige zemu s, 
de vruchtbaarheidsgodjes die de 
cassavelandbouw bevorderden 
en veel fraai aardewerk in alle 
grondlagen” Door nauwkeurig 

san te tekenen waar iets gevon- 

den werd, kwamen de archeolo- 
gen aaneen interessanl patroon. 

dane IS ) 

Wet boestelwerk ns helar. De 
st bald ud lol 

begraven up de kop ua, op ven 
diepte vern TO vur De kop is niet 
LUUR Hetdoel van deze 
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padrsmetgesdten want hut 
ober letervurt brl id 
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Aad Versteeg: “Niet op 1edere 
plek van de vindplaats was het, 
grondpakket hetzelfde. Ik heb 
het bijvoorbeeld nog niet over 
krab gehad. Er zijn op sommige 

plaatsen erg veel krabresten ge- 

vonden en een paar meter verder 
vind je bijna geen krabresten. 
Waarschijnbijk hadden de Tocht 

nen plaatsen waar speciale acti 
viteiten gebeurden. Door de res 

tende we nu vonden, kunnen we 

die straks op onze pl: tegrond 
van de nederzetting aangeven”. 

KORTE BEWONING 
Zoals gezegd: op nog niet alle 

vragen kan nu al een antwoord 
gegeven worden. Zo zal de C14- 
methode niet alleen uitmaken 

wanneer de Indianen op Sint 
Eustatius kwamen, maar ook 

wanneer ze het eiland weer ver- 

lieten, want toen de kolonisten 

kwamen was Sint Eustatius niet 

meer bewoond. Toch heeft Aad 
Versteeg al een voorlopige in- 
druk van het tijdstip dat het ci- 
land weer onbewoond werd. “We 
denken niet dat de nederzetting 
die we nu onderzocht hebben. 
heeterg lang bewoond is. We ne- 

men aan dat dat niet langer dan 
een paar eeuwen was, op grond 
„an de hoeveelheid vondsten die 
we geoogst hebben” 

Hetisonzekeroferwelooiteen 

antwoord zal komen op de vraag 
waarom de Indianen Sint Kusta- 
tus de rug toekeerden. Aad Ver- 
steeg: “Daar zijn een heleboel 
verklaringen voor mogelijk 
Misschien werdde watervoorzic- 
ning minder gunstig, mea devar 

hebben we geen aanwijzingen 

voor gevonden. Misschien vaak 

te de landbouwgrond die ter be- 
schikking i is en die betrekkelijk 
beperkt is, uitgeput. Misschien 
Is men naar de kust getrokken, 
want bij Godett is nog een neder- 
zetting en die hebben we nu nog 
niet onderzocht” 

SABA BEDREIGD 

In het eerste interview met 

Napa zei Aad Versteeg dat ook 
onderzocht zou worden of Saba 

vanuit Sint Wustatius bewoond 
werd. Heeft de roep archeolo- 

Len deur MOGEN WIJZEN OE 

gevonden? Aad Versteer: “We 

zijn én days naar Saba geweest 
om daar de tot nu toe bekende 
archeologische vindplaatsen te 
bekijken. Die liggen daar in cen 
heel andere ongeving dan de 

Golden Roek-nederzetting op 
Bint Bustatius. Heterkandis veel 

steiler. Veel minder gebied is ge- 

schikt voor Indiaanse bewoning, 
maarkennelijk heeft dat de iuchi- 
amen miet afgeschrikt, want op 

diverse plaatsen zijn er oude ne- 

derzettingen gevonden. Daar- 

van lijken enkele in de toekomst 
ook bedreigd te worden door de 

bouw van een nieuw vliegveld. 

Wanneerdie bedreming cen van 

de komende paren conervet zal 

worden, zullen we ook daar aan 
de slag moeten. We hebben nu de 
indruk deel op Saba min of meer 
dezelfde groep zat als op Sunt 

ustatius. Maar zonder verder 

onderzoek is het mocilt k om te 
zeggen of het precies dezelfde 
groep is. Mogelijk ts het wel” 

Historici klagen wel vens over 

de geringe interesse van de An- 
tilliaanse bevolking voor de ei 

gen historie en het gebrek «an 
medewerking van offierete mm 
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Schoolklas vil St, Maarten op 

bezoek tijdens het onderzoek 

Opgravuugsteider Versteeg legt 

doeben methode van het onder 
zoek uit. Ongeveer 300 school 

hinderen wit St. Eustatius en St. 
Maarten bezoehten de opgraving 
in de paasvakantie, 

stanties aan onderzoek. Aad 
Versteeg hoort niet bij dre kla 

gers Dat geldt voor Sint Wurst 

Uus helemaal niet. Men is zich 

bewust van de geschiedenis van 

het eiland, met name de roem 

ruehte geschiedenis in de 
achttiende eeuw, 

Maurer isook veel interes 

voor de vroegste geschieden 
Vande offieiële instanttes op hee 

erland kregen we de wrootst na 
gelijke medewerking. Ze 

zorgden voor onderdak en 
transport. Dat was werkelijk 
fantastisch. En van onze cou 
terpart op Curacao, het ALINA, 
kregen we hun archeoloog prak 
tisch de hele periode van het on- 
derzoek. Dat zorgde er allemaal 
voor dat het onderzoek efficiënt 
en efteetrel kon gebeuren © 

VRAGEN 
Van te voren wildendearcheo- 

logen ook de plaatselijke bevol. 
King inliehten over het doel van 
het onderzoek. te dat ook Te 
beurd? Aad Versteeg: “We heb- 
ben een tentoonste Nomg georga- 
niseerd in het community centre 
var sint Ieustatius-met matert- 
wal van deze opgraving. Wen 
prettige bijkomstigheid wisk 
weeen deel van het materiaal al 

Vervolg Ze z 
c 



hadden kunnen documenteren, 
dat wil vergen: tekenen. fotog 

vraferen en beschrijven. Dat deel 

hebben we meteen san de bisto 

rical Foundation op Syt Busta 

Lusovergedragen om inven per 

manente expositie op te Demen 

Verder hebben we een lezing ge- 

houden over het hele onderzoek. 

De Statianen stelden daar bui 

tengewoon geïnteresseerde vra 

gen. Bijvoorbeeldover de samen: 

hans van de ongste geologische 
seschiedenis Zeg maar het tijd 

verloop tussen de laatste uot 
barstrugen van The Qurll 
vulkaan en bet bee van de In- 

bewoning. Meu walde 

weten hoeveel Gijd daartussen 

bare Dea ts een van de dingen 
weeer oan onderzoek sucks vok 

ven antwoord op kan geven Kr 

waren twee geologen hi betrok 

ken dre dadermesmatertd ut 

draunse 

de vulkeurmsehe lagen onder de 

nederzetting gehaald hebben, 

zodat we prectes kunnen zeugen 

hoelang het geleden was dat Fhe 

Gurk urtbarstte, op het moment 

dat de Indranen kwamen.” 

Wetenschappelijk onderzoek 

geeft niet alleen antwoord op 

vragen, het roept ook nieuwe 

vragen op. Aad Versteeg: Die 

gevan met name over dingen die 

we verwachtten cin te treffen, 

maar dre we nies swangetroffen 

hebben. Zoals menselijk skelet- 

verval, deu waer er helemal 

met. Deze groep beebtanen beg- 
roet brun deden tn hun hutten. 

We hebben aanwijzingen dat we 

tieder geval in de beeurt van de 

hutten gegraven hebben, want 

we tollen zeven heuwedplekken 
winre vuurtjes gestookt zijn. De 
tenen die erbij kuven, doen ons 

vermoeden dat deur 
koeken gebakken zijn. Nou, dan 
isde hut noort ver weg er zouden 

de graven ook niet ver weg moe- 
ten zijn. Maar dit jaar hebben we 

ze met aangetroffen. We denken 

dat we ze wellicht tete meer naar 

het oosten vinden, waar we vol- 

gend jaaronsonderzoek hopen te 

doen. Dit jaar hadden we ven zes- 
biental puttentmet cen op= 
pervlakte van ongeveer Lwee- 
honderdvijftig vierksnte meter 

opgegraven. Dal 1 ongeveer de 

helft van wat er nog 1” 
Volwend jaar hopen de Leidse 

areheologen ook een aantal bo- 
erp eerde bee VEEPTENLLEL, 

mr de ommvan 

se 

ervan Precies le 

krenmen vaststellen. Het jaar 

daarop moet er dan bi Godett 
vegraven worden. Aad Versteeg: 

“Deur kuren we de resultaten 

met dte van de Golden Rock ver- 

gelijken. bi on 97 vS en Shu 

pen we op Saba ven vergelijk: 
bear onderzoek te kunnen vere 

viehten.” 

Pijdens het hele gesprek te 

Aad Versteeg enthoustast ge 

pennen. Huy toont foto's, wijst 

biponderheden aan, en get In 

ulteernstopinwathijzegt. Alsik 
vre. wat hem rou in cit werk 
santrekt, lacht hij voor het eerst 
Maar het ts een schampere lach 
om zoveel onbeerip voor zijn 

heerlijke werk “Het isurterst m- 

teigerend om in deze vegio met 

zijn vele erlanden de vroegste ge- 
schiedenis van de eilsvuden stuk- 

je bij beetje te reconstrueren. 

Zo'n veldonderzoek, waarbij je 
het materiaal boven de grond 

haalt, doeumenteert op tekenin- 
genen op Glm, dat is een fascine- 
rende zaak. Samen met het stu- 
deerkamerwerk maakt het de 
legpuzzel van het verleden zo 
compleet mogelijk. Het blijft na- 

tuurlijk maar een heel beperkt 
beeld dat we krijgen Maar alsje 
zet wat er bekend was voor ons 
onderzoek en wat er bekend zal 

zijn, als ons rapport gereed is, 
den is dat een hemelsbreed ver 

schil”, ij 

Pe) 

+ 

Open dag op de laatste dag van 
de opgraving. Leden var de His- 

torteal Foundation en andere 

geunrteresseerde Statianen decor 
ken hetopgraafterrein en krijgen 
uitleg over de methodes, de 

vondsten enz. Ben dag later wer 
den de putten door een loader 
dichtgeschoven, — 
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DE KUNST VAN ELLIS JULIANA 

“RECHT UIT HET LEVEN 

GEGREPEN” 
WILLEMSTAD - De ““Sosiedat di 

Eskritornan dì Korsou” organi- 

seert iedere maand een lezing of 

een informatie-avond. Was hel 
vorige maand een lezing van 
Guillermo Rosario, gisteravond 

sprak Ellis Juliana over zijn wer- 
ken en zijn ontwikkeling in de 

literaire wereld sinds zijn jeugd 
in het gebouw van de Sektie 

Kuituur op Scharloo. Deze So- 
siedat is opgericht op 15 okto- 

ber 1972, en nu bestaat het be- 

stuur uit de heren Richard looi | 
( beter bekend onder zijn schuil- 

naam Yerba Seku ), Eddie Pie- 
ters, Tjin-Kon-Fat en Roel Jung- 

slager ( synoniem: Leo Regals ). 
Hun doelstelling is om de litera 

tuur op Curagao te stimuleren, 

vooral de papiamentstalige li 

teratuur. 

PRILLE BEGIN 
Ellis vertelt over zijn eerste 

verzen. Hij durft ze nog geen ge- 

dichten te noemen. Meestal, zegt 
hij, begint iemand verzen le 

schrijven over de liefde, de eerste 

verliefdheid. Zo ook hij. En als 

het meisje van om de hoek naart 
je glimlacht, is dat een stimulans 

om door te gaan met het schrij- 

ven van verzen. Hij begon in het 
Spaans te schrijven, want dat was 
in die tijd de trant, de gewoonte, 

traditie. Vroeger werden de kaar- 

“tjes Lg.v. een doop ook in het 

Spaans gedrukt. Hij schreel ver 

schillende gedichten in het 

Spaans en publiceerde ze ook, 

Hij kwam op een dag Julian Co- 

co tegen en die zei tegen hem, 

dat hij het Spaans niet goed be- 

heerste en dus beter niet in het 

Spaans kon schrijven, maat in 

het Papiaments. Kerst voelde 

Ellis zich hoogst beledigd, maar 

wilde het toch in het Papiaments 

proberen. 
Door andere auteurs te lezen, 

ging Hillis zich concentreren op 

de verschillende schrijf-vormen. 

Bij andere auteurs las hij hoe die 

de dingen om hen heen beschre- 

ven. 
Ellis is afkomstig uit de buurt 

van Montebèrdè, waar er voorna- 
melijk weinig geschoolde mensen 
woonden. Weinig geschoold, of 

helemaal niet, maar met een le- 
venswijsheid waar je “U” tegen 

zegt. Ellis luisterde goed naar de 

verhalen van deze “wijze” men- 
sen en als hij dan voor de ingang 

van een “bar” ging staan, kon hij 
van de werkelijke scenes genie- 
ten als van een film. leder gebaar 

van de man, die binnen loopt in 

zo’n bar op zaterdagmiddag, 

nam hij in zich op. Zijn gedich- 

len zijn dan ook “uit het leven 

gegrepen”. Hij voelt de humor, 
de tragiek van vele gebeurtenis 

sen in het leven en wil ze vast- 

leggen. 
Van zijn moeder kreeg hij een 

psychologische aanpak mee: in 
de vakantie moest hij “purgatie” 
krijgen. Voordat de school zou 
beginnen, moest hij “zuiver” 
zijn. Dit deed zij heel subtiel. 

In haar rechterhand had zij het 
purgeermiddel en in haar lin- 

kerhand een zuurtje. Ellis als 

jongen nam dan het purgeer- 

middel, omdat hij wist dat hij 

daarna het zuurtje in zijn mond 

kon stoppen om de smaak weg 
te werken. Psychologisch ver- 

antwoord, zouden wij vandaag 
de dag zeggen. Zo probeert El- 

lis zijn gedichten ook op te bou- 
wen en af te sluiten: in de staart 
een humoristisch gedeelte. 

RITME 
We kunnen wel stellen dat de 

Antillianen ritme hebben in hun 

aderen. Als baby al, bij moeder 

op de arm, worden de ritme tril- 
lingen bijgebracht, geheel onbe- 

wust. Ritme is ook heel erg be- 

langrijk voor Ellis. Op zijn eerste 

werken, kreeg hij veel kritiek. 
Maar in gedichten als “E Patu”, 
waarin de ritme zo’n belangrijke 
plaats inneemt, valt zelfs de in- 

houd bijna helemaal weg. Dit 

gedicht is heel beroemd gewor- 

den. En men kan ook niet an- 

ders stellen dan dat hij een 
enorm gevoel voor ritme heeft. 

Op een gegeven moment, 
kreeg Ellis het gevoel dat hij met 
woorden alleen niet alles kon 

zeggen wat hij wilde. Toen be- 

gon hij te tekenen en te schil 

deren. Hij wilde meer zeggen. 
[lij gaf toen uit zo klein moge- 

lijke gedichten met ernaast een 

tekening. Men denkt meestal dat 

korte gedichten makkelijker te 

schrijven zijn. Het tegendeel is 
waar. Om de essentie te pakken 

en vast te leggen in een kort ge- 

dicht is veel moeilijker. Maar 

dat voelde hij toch prettiger 

aan, niet zonder problemen al- 

tijd. 
Nu Ellis wat ouder is, zijn zijn 

gedichten serieuzer geworden en 

is hij zelf kritischer. Hij zal al- 

tijd de naam houden van “pa- 
vaso’”’, grappenmeter, maar daar 

heeft hij geen boodschap meer 

aan. Hij is nu zelfs zover, dat hij 

nog maar in heel weinig dingen 

gelooft en vaak zelfs aan zichzelf 

twijfelt. Hij krijgt het gevoel dat 

al hetgeen hij geschreven heeft, 

nutteloos is geweest. Dat alles 

enkel Illusie is geweest. Dat hij 

eigenlijk niets bereikt heeft. 

Maar de aanwezigen waren 

daar, terecht, niet helemaal mee 
eens. Hij heeft veel bereikt. Veel 

prachtige gedichten geschreven, 

die wel degelijk hun invloed uit 

stralen. 
Na afloop van deze lezing van 

Ellis, declameerde de heer Ron- 

nie Sillie enkele gedichten van 
Ellis, te weten Soo, Nostalgia, 
Labapena en Punda, waarin de 

veelzijdigheid van Ellis Juliana 

naar voren kwam. Zijn ritmisch 

gevoel, anekdotische visie, en 

humor 
Na een korte pauze, werd er nog 
wat nagepraat over de verschil 

lende opinies van de aanwezi 

gen en van Ullis Juliana. 




